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[00:00:00]
Karida Brown:
Okay, so today is June 26, 2013.  My name is Karida Brown, and I’m here to do an oral history interview here in Louisville, Kentucky, and I have a really special guest here with me.  Why don’t you go ahead and introduce yourself?
Lena Jones:
My name is Lena Jones, and I was born in Lynch, Kentucky.  That’s in Harlan County, and my mother and my father also lived in Lynch, Kentucky.  They’re not natives of Kentucky, but they’re natives of Alabama, but I was born in Kentucky.
KB:
What part of Alabama are your parents from?
LJ:
My father was from Brookside, Alabama, and my mother was from Dolomite, Alabama.
KB:
Dolomite?
LJ:
Mm-hmm, yeah.
KB:
Did they ever tell you stories about how they got to Lynch or how they found out about it?
[00:01:02]
LJ:
Well, my father, his brother, Cecil Collins, well, he was here working, I think, in the coal mines and cutting hair, and he sent for his mother to come to Lynch, and my father came also with his mother, and that’s how they got to Lynch and into working in the coal mines.
KB:
And your mother?  Did she come along with your father?
LJ:
No, no, no.  At that time, my mother wasn’t married to my -- my father was single at that time, and my mother came from Dolomite some years later with her parents.  Mm-hmm.
KB:
Okay.  Can you tell us where you grew up and lived?  Where was your house?
LJ:
Well, I lived in a community called -- they called it Camp 3.  (laughs)
[00:02:00]
And you know, in Lynch, they had different communities from one to six, and then they had Lonesome 7, and I lived in Camp 3.  And Camp 3 was close to the tipple they had in Lynch.  There was a tipple, and this tipple was the largest tipple in the world for the coal miners, and that’s when coal go through that tipple, and they said, that was the largest one in the world.  And it was close to there.  And they had a scale house at the end of the hill, what they called Number 3 Hill.  They go down to go to the bridge to cross over to get on the main street, and this was sitting right at the end of the street.  So that’s where they weighed the coal, down there, okay?  And so end up in Number 3.
[00:03:00]
They also had a shop, and they called it the Machine Shop, and Number 3 Camp, it was real nice.  They had three streets there, and that was First Street, Current Street, and High Street, and they had a boarding house there.  Most of the Hungarians stayed there in that boarding house at the end of First Street.  Those Hungarians came here to work in the coal mines, and then we had some Blacks that worked there and cooked for them and cleaned up that boarding house, and also the people that ran the boarding house -- they didn’t own it because U.S.  Steel own everything -- they sold cans of pop, ice cream stuff in there, so it was kind of like a little store, too, in there.
[00:04:05]
I lived on Current Street (inaudible) Current Street, and it’s right at the corner, and yeah, right on the corner.  And on our street, they had a little historical well.  There used to be a well there, but they wasn’t using it anymore, and it was only in the street.  In fact, my parents lived two or three doors from where this well was, you know?  Same house.  So they didn’t use that well anymore.  I can’t tell you when they ever used it because I wasn’t born at the time.  And they had one telephone in that community.  (laughs) Nobody had a telephone, and that was a phone not to be used all the time.  It was mostly for emergency time, and it was on Mr. John Chapman’s porch.  It was.
[00:05:00]
KB:
And anybody could use it?
LJ:
If there was an emergency, yeah.
KB:
Now you are the first person that I’ve interviewed who grew up in Camp 3, and it seems like each camp had its own, like, flavor, vibe, and identity.  What was Camp 3’s identity like?
LJ:
Okay.  Camp 3, well, everybody seem to care about everybody, and everybody was in everybody’s business like all they do.  (laughs) They know everybody’s business.  They was a close-knit community.  If you had a problem, they had a problem.  And somebody might have cut you out this morning, but if you had a problem that evening, they’d forget about what happened this morning, and they come to rescue you, do whatever, and help with your situation.  
[00:05:59]
And then there were whites in our community, some white families, must have been about three or four of them, two sets of Hungarians, I think, and just two sets of white people.  I think it was about four houses there, and they were on the lower end on the First Street in Lynch.  Because they all got along with us, and we got along with them.  Oh yeah, and there were about two -- 
KB:
Was it mostly Black, though?
LJ:
Yeah.  Yeah, it was just about them four families on that end, and there’s about two families on the other end next to the boarding house in Lynch.  I mean, Number 3, rather.  The machine shop, I guess all the kids used to run around, play around near the machine shop, but we had sense enough not to get in the way of the things that were going on in there and everything.
[00:07:00]
And the community was just a close knit, and the children, they played together.  I never forget the sleigh rides and things that we had, and those long hills, we came down, and you know, and I think about it now, you know.  How it was, when you look back and think about how dangerous it looked coming down them long hills, and we would go all the way to the top of the street, the end of the street.
KB:
So the street was on a hill like this?
LJ:
Yeah, it was something like that, and we’d go all the way to the top of the street up there by -- well, at the time, a lady named Sister Johnson, Miss Anabelle Water, and they had stayed on their end, and we’d see some snow, and we would get on those sleds.  And the boys would make a big barrel of fire in the back, have a barrel and put the fire in the barrel, so we could stay warm back.
[00:08:00]
Well, once the time, the boys would take the sleds, and they would start down the hill, and then the girls jumped right on top of one of the boys and ride on down the hill with them, and then sometime they’d let us ride their sleds.  And then we’d ride on the sled and start down the hill, and then some boy would jump on you and ride on down, and there was always someone at the end of the street watching out for cars.  So if a car is coming, they let you know, turn that sled some other way, so you wouldn’t get run over by the car.  And then they even had the nerve to go down Number 3 hill, and the sled would go across the railroad track.  Yeah.  And somebody was down at that end to watch for those coal cars, so they’re not, you know, getting in the way of a coal car.  And so we enjoyed the sleigh rides.
[00:08:57]
Then when summer come, we had those roller skates, and we had the nerve to go up on the top of the hill.  We had those skates on and skate all the way down that hill, get the good start and go all the way down that hill, and there was a ditch line that divided between from where my house was, and the ditch line went down this way, all around, and we had to come down, and when we got to that part of it because you cross the street, jump that ditch, jump on the next sidewalk, go all the way down, and stop at the well.  We did that.  So that was our fun days.
KB:
Would kids go up into the mountains?
LJ:
Hmm?
KB:
Would kids go up into the mountains?
LJ:
Oh yeah, yeah.  They went up there and picked blackberries and stuff like that, got apples and stuff and everything, and no, really and truly, when you think about it, that was kind of dangerous, too, because there were a lot of snakes back in the mountains, you know.
[00:10:02]
KB:
Venomous snakes, too.
LJ:
Oh yeah, yes, there was, (inaudible) and copperheads.  I remember one time, I went blackberry picking with some of the kids one time.  We went in these bushes, and while I was getting the berries, I can see these bees, and one popped me upside the head, you know, and I didn’t know what I was hit by, you know what I’m saying?  I mean, my face was swollen up to big, but it was a bee sting.  Thank God it wasn’t snake, you know what I’m saying?  So you had to be kind of careful, you know?  Sometimes snakes would migrate down in the community, but they didn’t too much pass High Street, the next street up, and this is on the hill.  It was higher than ours, you know, behind us, High Street.
[00:11:02]
So we would, you know, go up there and play, and then we had a thing called springboard.
KB:
What’s that?
LJ:
Well, springboard, they would get a board, a plank, and take two or three planks about the same size and stack them on top of each other until they make it so high.  Then they get a long plank and put across those planks, and then somebody had to get on each end of that plank, and then you’d jump on that plank, and then send the other person in the air.
KB:
That’s so dangerous! (laughter)
LJ:
And then they’d come back down on it, and you’d go in the air.  And then they get up there, and we got so good, some of them would just go up there, and they’d touch their toe before they come back down on the plank.  I mean, to see how good you are, you know what I’m saying?  So that was fun to us, you know.
[00:12:00]
And we had a great time playing.
KB:
Would you describe your childhood as -- was it free in Lynch at that time?
LJ:
Oh, it was free all the time.  I never known it not to be free because okay, U.S.  Steel own the city of Lynch, and I thank God for U.S.  Steel because they had the houses, and they were good to their employees and their families, and they painted the houses.  We had at least four rooms each house, unless you had a three-room house or one of those six-room houses, something.  They would pain the houses every two years.  Every two years, they painted the outside of the house, every two years.  If anything broke in that house or outside the house, all they had to do was go and report it that something broke, and they’d fix it.
[00:13:00]
And they were nice that they’d fix it.  If the steps needed fixing, if the windows were broke, whatever, they fixed it.  A water pipe broke, they fixed it.  So that was good.  Then we had a store card, Number 4 Store, and there was two other stores, one on Number 1, a small store, and one on Number 5, and they called those a little store, but the big store, it had marble floors.  Yes.  Had the best of clothing and furniture, and at that time, women would want wedding shoes called Grace Kellys, beautiful shoe, and they wore silk stockings, and they had a seam in the back, beautiful.  They had their fur coats and their fine diamond rings and everything.  It was really -- 
[00:14:00]

KB:
Black women?
LJ:
Black women.  These Black women.  They’d go in the store, and they’d buy this stuff, and they had something they called script.  If they didn’t have money, the husband could get some script, and they could buy what they wanted, put it on the bill or whatever have you, and those women dressed fine in their fine fur coats and hats and all the different stuff, and pearls and everything else.
KB:
To go where?
LJ:
They go to church.  They went to dancing.  And every big man came to it.  Cab Calloway, Duke Ellington.
KB:
No.
LJ:
Yes they did.  They did.
KB:
And where would they perform?
LJ:
(inaudible) Jackson, and when they got down to the (inaudible) James Brown, everything came in Lynch.  
[00:15:02]
Then they had the dances at the schoolhouse at the Lynch West Main High School.
KB:
Is that where the Cab Calloway and them played at?
LJ:
Uh-huh.  Every band played down at that school, the one they called the Lynch colored school, and that’s where the band would be in the gym, you know, and they played there, and they would leave there and go over to the boarding house.  We had a white boarding house and we had a Black boarding house, and they would go to the boarding house and finish the night out after two o’clock, you know what I’m saying?  And they’d be over there dancing, having a good time at that place.  And people from all around Harlan County and over in Virginia and everything, they would come when those bands would come and was having them a great time over there.
KB:
Now were the men in Lynch, were they clean, too?
LJ:
Oh yeah.  Yes, indeed, honey.  They had suits made.  Back then, they had the tailor-made suits.
[00:16:00]
And they wore their fine hats and their shoes.  And I’ll never forget.  My uncle had what they called spats at that time, that you put on your shoes, you put around your legs, and they had -- I’ll never forget -- a little hook thing that buttons up that thing, and they’d button up those spats on their legs.  Uh-huh, yeah, and they were clean, and they drove nice cars.  My uncle always drove nothing but a Buick.  He’d buy one probably every two years or something like that.
KB:
Was there a car dealership in Lynch?
LJ:
In Cumberland, mm-hmm, the Cumberland.  The [Kreeches?].  I know the Kreeches.  I don’t know nobody else, but the Kreeches there, and they bought all these cars and different things, whatever have you.  They had good food.  The Cumberland made sure there were good food there, and they had a big meat market, and all that beautiful meat was in that market because they were together.  
[00:17:00]
They had one side for the veggies and groceries.  We all went to different grocers, but you’d go up those steps, and like I said, the floors were marble up to the second level, the first level, and they had a whole women’s department.  They had those fine lingerie and everything, uh-huh.
KB:
(laughs) That’s why them women had all them kids.
LJ:
Yeah, well, they didn’t work.  Women didn’t work in that day, back in the day.  They stay at home.  They took care of their children, and they had their husband’s food done when they got home and their clothes cleaned or whatever have you, and most all those people could cook.  Oh yeah, I made a mistake on those shoes.  
[00:18:00]
They were called [rice on heels?].  That’s what it was.
KB:
The women’s shoes?  Rice on heels?
LJ:
Mm-hmm.  Well anyway, and they kept everything so nice, you know, and then on the next level was the furniture, so you could order that.  Then they had, downstairs in the basement, they had an ice company down there, and they could get block ice downstairs in basement part of the store.  A lot of people would order ice, and they had ice boxes they would put it in, you know, and they did have refrigerators, but they still had the ice box, and they used to kill whole hogs, and things on site on the hill, and they had chickens and things like that.
KB:
So what about in your family?  How many siblings did you have?
LJ:
There were just two of us there, me and my brother, Floyd Collins.
[00:19:00]
KB:
So what would be on the dinner table at your house?
LJ:
Well, in the morning time for breakfast, we would have homemade biscuits.  We would have rice or the grits.  We would have eggs and bacon, ham, or whatever, coffee, tea, milk, syrup.  We had anything just about we wanted to eat, fruit, and stuff like that.  For lunch, they always fixed our lunch, so we’d take it to school with us, and we had a sandwich and some fruit and everything and the dessert, but they always made a dessert.  Every supper, it always had a dessert after supper.  For supper, we would have beans or greens, whatever have you, liver and rice, and different other things, different vegetables, collard greens or turnip greens or turnips.
[00:20:10]
KB:
Now you told me something that I didn’t know about earlier before I started the tape about how people used to eat their greens.
LJ:
Well yeah.  Most people used to eat their greens with their fingers.  (laughs) Might sound funny to some people, but they did, and some people probably do it now, you know.  They just don’t let anybody see it, see them doing it.
KB:
See, my favorite part about the greens is the juice.  I just can’t in my mind think about how they got the juice.
LJ:
Well, they put the bread in the juice, you know, and it would soak up the juice, you know, and you got the greens and your onions and your tomatoes on there, you know, and whatever have you, get all that stuff up, and neck bones or whatever, you know, whatever type of meat you had.  Most Saturdays, we had fish, like a fish fry.
[00:21:00]
KB:
Where did you get fish from?
LJ:
When they bring it in into the store.  They have fresh fish comes in and all that, and then they had -- like back in Camp 3, too, they had a club called the Twentieth Century Sporting Club, and these men, several men in the community, was in this club, and that was the biggest sporting club there was among the men.  And they were well decent, well-groomed men that were in this club.  Everybody wasn’t in that, you know what I’m saying.  Then in the day, they had the largest (inaudible) and Masons.
KB:
Now was it Blacks and whites that would be in those organizations?
LJ:
Well, the Blacks had their own, uh-huh, and the whites had theirs.
[00:22:00]
And my great-grandfather end up being a 32nd Degree Mason before he ever passed away, so I remember all that, and these are big conventions and whatever have you.
KB:
Did they have a building in Lynch?
LJ:
Yeah.  Over at the pool room, that’s where they used to meet at in that building, and they met at least once a month, sometime twice, and there was a lot of people in those organizations, a lot of people.  They not only had the Masons and the Stars, but they had the Knights of Pythias and the Calanthians.  That was another group called the Knights of Pythias ,and the Court of Calanthes were the sisters to them.
KB:
Those were also Black groups?
[00:23:00]
LJ:
Yeah, mm-hmm.  But they’re part of (inaudible) and all those places, you know?
KB:
Now did the men who were part of those organizations, did they have any more status or influence in the community than people who weren’t?
LJ:
Yeah, yeah.  I’d say they did.  A leader of a group of Masons or whoever like that, people, you know, they usually try to pick something out that was really respectful and somehow the people could go, too, you know, whatever have you, and these organizations, they were very, very smooth in what they did.  They had people in the community, and they also helped the ones in their group.  I mean, some things you can’t talk about because of the secrets, but they done a lot of stuff, you know, to help people and stuff like that, whatever have you.
[00:24:00]
I remember as a kid, I was in the juvenile part of the Eastern Stars, so we had a juvenile part to that.  And the people that were in the Masons and Stars, 9 times out of 10, their children was in the juvenile, so I really grew up in that -- me and my brother -- in that organization, you know.  Then when I became an adult, then that’s when, at 18, you go over into the adult part of it, and then I also joined the Court of Calanthes.  I was in that a while, and I had became the Financial Secretary of the Court of Calanthes, and from that, I would go to the (inaudible) section, and I end up being on the Grand Board Council of the State of Kentucky.
[00:25:08]
I guess I (inaudible) now.
KB:
So you remained both in the Eastern Star and -- 
LJ:
And the Court of Calanthes, mm-hmm.  Yeah.  So I was in that, like I said.  And then there were other groups, different groups, up there that had things going on, and when they partied, they partied hard.  You know how the houses join together?  They would take a whole section off of their porch, so they would be able to go on both sides and party on both sides of the house, see what I’m saying?  And that went on from Friday to Sunday evening, all day and night.
KB:
Do you remember moonshining?
LJ:
Oh yeah, I remember they have moonshine, sure.
[00:26:00]
KB:
How would y’all get the moonshine?  Was there somebody who made it, or did they import it?
LJ:
Well, there were people that made moonshine and come and sold to people that sold the moonshine, and then there were people who would go over to their house and drink moonshine, either they bought a pint of moonshine, a half-pint, a pint, whatever, a gallon of moonshine, (laughs) and they would drink and stuff like that.  I never forget the time that we tried to drink some moonshine, stuff like that, and that stuff was so strong.  (laughs)
KB:
Y’all snuck y’all some?
LJ:
Yeah, well you know how you do.  That stuff was so strong.  They would say, it was so strong, if you had a pistol, you could shoot it.  (laughter) It was, but I did learn some things about the moonshine.
[00:26:59]
But with moonshine, and they shake it up, if it don’t bead, you don’t see no beads on it, don’t you drink it.
KB:
Beads, like the little bubbles?
LJ:
Mm-hmm, like the little bubbles.
KB:
Because why?
LJ:
Because it wasn’t good.  It could blind you, you know.  It wasn’t good.
KB:
And I heard people used to make it in their bathtubs.
LJ:
I don’t know.  They might have.  They might have because they didn’t have nothing but Number 3 tubs, no Number 10 tubs.
KB:
What’s that?
LJ:
It’s a 10 tub.  They call it a Number 3 tub, that was practically the largest tub they had, that people would bathe in.
KB:
What about a shower?
LJ:
Shower?  We didn’t have no shower.  (laughs) No, we didn’t have a shower, honey.  That’s all.  No.  Nuh-uh.  They had Number 3 tubs, and they had a Number 2 tub, and then they had foot tubs.  You know, you bathe in that tub.  They only people who had a shower was the miners.  
[00:28:00]
They had a place called the bath house, and all the coal miners bathed in the bath house, you know.  No, there was no shower that was ours.
KB:
What about a toilet in the house?
LJ:
At that time, we didn’t have an indoor toilet.  We had outdoor toilets.  But now, with the outdoor toilets we had, once they got filled, you report it to the U.S.  Steel, and they would send these men out, and they had a long rod that they would go down in that big tank part in that commode in that toilet, and it was some kind of thing that they opened it up, and all this stuff would go down through there, and they washed it out, cleaned it out, and then they close it back up, you know, until it get full again.
KB:
What a job that must have been.
LJ:
Yeah.  But now the people kept those toilets clean, most of them did, anyhow.  
[00:29:00]
I know we did.  I never forget.  Every Saturday morning, that was our job to go out there and clean up that toilet.  And my aunt would fix some Lysol or pine oil or some lye water, and we’d go out there and take the broom and scrub those floors on that toilet and around those seats and all that different stuff, make sure it’s clean, and then we’d take some of that water and throw it around on the walls of the toilet, so it’d keep it sanitized, you know, and then rinse it down and sweet it out, mm-hmm.  So you know, it’s, as they say, a way to do most anything if you want to.  And another thing U.S.  Steel did for us, we never went to public school.
[00:30:00]
We had our own private school, both Black and white.  The white school, they went up in Number 5, and down to the colored school in Number 1.  U.S.  Steel saw that we had everything that we needed, and they bought our books and construction paper, our band equipment, and all that stuff were bought for us.
KB:
Now what year were you born, Ms. Lena?
LJ:
I was born in 1939.
KB:
And what year did you graduate from -- 
LJ:
In 1956.
KB:
So you never integrated in school.
LJ:
No, we never integrated, no.
KB:
Okay.  Do you remember ever getting new books?
LJ:
Oh yeah, we got new books.  Yeah, we got some new books, but I tell you.  We had typing and short-hand, home economics, Latin.
[00:31:00]
KB:
Latin?
LJ:
Yeah, they had everything, but I took typing and short-hand.  And our classes and things like that, like I said, our teachers always try to make sure that we learn.  They don’t want no child to be called dumb or be dumb.  If it took you to stay in at lunch time and settle something on your lesson because you didn’t get it, they would keep you in there, you know?
KB:
Were all of the teachers Black in your school?
LJ:
Mm-hmm.  All of them was Black.
KB:
Can you tell us a story or two about some of the teachers who really stood out to you?
LJ:
Oh, well, there was Ms. Knight and Maybelle Smith, who they called Teacher.
[00:32:00]
Teacher, everybody know her as Teacher, and Teacher wanted to make sure that you got your lessons, and so did Ms. Knight.  Another thing with Teacher, Teacher was a friend of my aunt, so I thought there was one time, like fractions, and I could just not get no sense with this fraction stuff, and she kept saying, oh, honey, you can do it.  Li’l pupil -- she called you li’l pupil (laughs) -- li’l pupil, you can do it, li’l pupil, and all that.  So I had to stay one day at 12 because I could not get with my fractions, so she came back, and she said, did you get it?  I said, no ma’am.  She said, let me help you out.  So she kind of like gave me a little spanking, you know.
KB:
That was helping you out?  (laughs)
[00:33:00]
LJ:
Then she went over that problem with me again, and I got it, and I really got it, and not only that.  You can wake me up in the middle of the night, and I could work fractions, short ways, long ways, whichever.  (laughs) And when I went to nursing school, and they were going to teach fractions in nursing school, the other girls, people in the nursing class, they didn’t know how to work fractions good, and they didn’t know the short way or working fractions, and I said to myself, that ain’t no problem for me because I knew fractions.  (laughs) I did mine and stuff like that, and they said, well, (inaudible) but that was all because they wanted us to learn, and they wanted us to be the best that we could be.  And Ms. Mason, she was another one, [Verga?] Mason.  
[00:34:00]
She taught short-hand and typing, and she wanted us to be the best in short-hand and typing.  In our school, we only had one typewriter that had the letters on it that you could see.  They gave us all those blind typewriters when the other schools had the typewriters with the letters on it.  Therefore, we had to learn where the keys was, so that made us even better because there wasn’t no looking and saying, this is J key or this K key or whatever have you for whatever.  No.  You knew that when you put your hand on those keys what key it was because you had learned them off of the board and you had put it practice, and you knew that touch.  You ever knew the touch if you missed that key, and now that you knew, that wasn’t the right key I just hit, and you’d back it up and  erase it off and get the keys right.  
[00:35:00]
You knew that.  And everybody thought they were making it hard for us, but they wasn’t.  They were making the best out of us because we knew what we knew.
KB:
Did you ever have Ms. Jackson?
LJ:
Yes.  (laughs)
KB:
Tell me about Ms. Jackson.
LJ:
Ah, Lord.  At that time, I thought that was the meanest woman in the world.  There was nobody like Ms. Jackson, and most of the kids was afraid of Ms. Jackson, and she walked up and down the aisle, the rows, and the seats and things, and she kept a black strap up on her shoulder, (laughs) a black strap on her shoulder, and she had kids going out to the water fountain and to the bathroom, marching around looking like little soldiers.  (laughs)
[00:36:00]
And when you come out of that class, you know the kids are going to laugh because we knew not to be talking, you know.  (laughs) And we got our water and stuff and go back to the class.  And I thought, this was the meanest woman in the world.  I really did.
KB:
Would she whip students with the strap, or it was just for intimidation?
LJ:
Yeah, she did.  No, no, it wasn’t intimidation.  She would do that.  She used it.  She used it.  Yes, she did.  And at that time, they could spank kids back in that day.  And like I say, she used it, and I think that’s why a lot of people were afraid of her, and Ms. Whitt.  They both would use it.  About Ms. Jackson, I said, Lord, that’s the meanest woman in the world.  Oh no, nuh-uh, no.  I said, I just don’t know how she could be that mean.
[00:37:00]
And I think kids really, truly -- and I don’t mean for this to sound like, you know, like I’m about to say it, but I’m going to straighten back up when I say it -- I think everybody at the time going to school, they kind of hated her because of the way she was, you know, and I said, oh man, I just cannot take that woman.  I don’t know why she’s so mean.  But then after I got grown, and then she married, and she married this man, he wouldn’t treat her right, and I kind of felt like, hey, well, you know, she’s met someone with what she got.  She done us.  But mercy set in in my heart for her.  I felt so sorry for this woman, and I would sit down and talk with her, and I seen the time -- probably if I didn’t know this happened, a single thing that he did to her and the way he treated her, I probably would have thought that I hated her, but I didn’t hate her.  
[00:38:00]
I guess she was doing what they do, which is try to make us learn, in her way, but a child don’t understand that.
KB:
So when you talked to her, it was as an adult later in life.
LJ:
Mm.  And then later on in life, I would go in and sit there and talk to her and everything, and then sometime -- at that time, I was a (inaudible) and she’d come by my house.  My girlfriend was -- not babysitting, but she would sit with her because she had gotten in bad shape because this man, (inaudible) crazy.  She’d come out of there, and she would sit there, and she would talk, and she would go on and everything.  And I hated the way the man treated her, you know what I’m saying?  Because mercy, like I say, once you get Christ in your life, mercy set in, and I felt mercy for her, and I felt so sorry for her, the way he treated her.
[00:39:00]
And I think a lot of other people did, too, but like I said, going to school, at that time, didn’t nobody like her, you know.  They really didn’t.  And there’s some kids, their parents had to get them out of her class because the kids, they sick.  They couldn’t stand it, and they’re so frightened, you know, and whatever have you, but otherwise, I think she meant well.  She just portrayed the wrong way, you know what I’m saying.
KB:
So you believe that your teachers, beyond just having a job to teach you, do you believe that they cared about the children and the community?
LJ:
Well, I know that they did, uh-huh.  They showed it, you know?  All they really truly wanted was for us to learn and be the best we could be because it felt like because we were Black that we wouldn’t have the opportunity that the whites had, and if we were good in what we did, then we’d have the opportunity.
[00:40:00]
And so they wanted to really make sure that they put our brain to work that we could learn all we could, you know?  And like Ms. Mason used to say, well, I’d put my typing and short-hand class up against anybody because she knew that we could do it, you know?  She had taught us, and she knew that.  And like I say, I thank God for the teaching and the training that we did get because nobody had to be dumb.  They didn’t have to be.  You were only because you wanted to be dumb because you just played through class or whatever have you, just didn’t want to learn nothing, and some people felt like, you know, if I make this D and get on out of here with this D and that was passing, that’s okay, you know, and I passed.  But then later on down the line, you see, well, maybe I should have done better, and I could have been better, whatever have you.
[00:41:03]
And I thank God for that.  And like I said, they bought everything for us, and they bought our band equipment and everything.  I was in the band.
KB:
What did you play?
LJ:
And I played tenor saxophone, tenor sax.
KB:
Who was the band director?
LJ:
At that time, we had several band directors.  We had Mr. Elmore.  I can’t think of the other band director right now, but we had three of them, mm-hmm.  And I learned on the sax from Mr. Elmore, and he taught me the saxophone, so I played all through high school.
KB:
Ms. Lena, what role does skin color play in the Black community if any?
LJ:
Well, really and truly, I don’t think nobody was hollering about too much skin color.
[00:42:02]
It was just the fact that you were Black, and back then it didn’t matter what color you were.  You were just Black according to them.  In the community, everybody, I think, well you know, they might have said, the high yellow one or this one is light skin or that skin or whatever, dark skin, whatever, but I don’t think it meant too much in that time.  I really don’t.  I just think that because you were Black, you lived in the a Black community, you just doing what Black people, you know?  (laughs) Tend to your business or whatever have you.  I don’t think that nobody really went against you because you wanted the color they wanted because I seen a whole lot of high yellow ones married to a whole lot of dark-skinned men, dark-skinned women, you know, things like that.
[00:43:00]
No, I just don’t.  I really don’t.  And I do know that most people try to raise their children right, and I can tell you, just about every child was in Sunday School on Sunday morning.  They were in Sunday School and church and BTU and nigh service.
KB:
What’s BTU?
LJ:
Baptist Training Union.  There was like them people were there, and they learn a lot about the bible and whatever have you, and then they have the little conventions on whatever have you, and that was at four o’clock in the evening, and you had the teachers that, you know, it was sort of like Sunday School but a little different.
KB:
Which church did you go to?
LJ:
Mount Sinai.  I was raised up in Mount Sinai, and my aunt’s name is Crosby.  Her name is on the cornerstone at that church.  
[00:44:00]
And I ushered from a young person until I became an adult and after I became an adult as an usher there.  And they were so good, they just ushered for everybody’s church, especially if they had a funeral, especially if they had a funeral or something like that, you know.  Things like that, they always would call out (inaudible) and they make sure that we knew all about ushering because they had the national ushers that come from California to teach us how to usher, and then we would get our uniforms and things, we all had to dress alike and whatever in uniform.  If it was something special that we really wanted to get, we would sell us some hot dogs and enough stuff until we all got enough money.  The boys would help us get work to get uniforms and stuff like that, too, growing up.
[00:45:00]
It was really great, stuff like that.
KB:
In a broader sense, what were the race relations like in Lynch in general between Black and white?
LJ:
Well, we all got along.  Only time that they didn’t get along when they were living in the community was, okay, if we got out of school at the same time, then that might have been a little mess up right there because we walked to school, and the whites rode the bus.  We didn’t have a bus.  They rode the bus, and we walked.  I don’t care how cold it was or whatever happened.  We had to walk, unless your parents paid somebody to take you to school.  Otherwise you walked to school.  And then you think about the children that had to come from Number 6 all the way down to Number 1 to school, walking to school.  Then I had to walk from Number 3 to school until my aunt paid Mr. [Custer?] to come and take us to school.
[00:46:00]
At that point, kept us from walking sometime, but otherwise we had to walk, I don’t care rain, shine, storm.  And people were driving down that road, and that water would be in the road where it done rain, and it’d hit that water and throw that water all over us.
KB:
Oh no!
LJ:
That’s the truth.  That’s the truth.  They did that, and it wasn’t no Blacks either that did that, nuh-huh.
KB:
So when you said that only dust up that would happen is when y’all would get out at the same time -- 
LJ:
Oh yeah.  Well, if we’re coming up the streets on the sidewalk in the evening time, and they coming down the sidewalk, well guess who got to get out of the street?  They did because the Blacks wouldn’t move, and they had to go around us, you know, and whatever have you.  They would not move.
KB:
So it’d be like a stare down.
LJ:
Mm-hmm, yeah it was.  So therefore, the whites, really they should have been home before us in the first place because they let them out before us.
[00:47:00]
But they’d been stopped at the big store eating ice cream and stuff like that in the store, sitting at that soda fountain, and getting sodas and whatever have you.  And then we had the restaurant up there, and they bought them foot-long hot dogs and pop and stuff like that, but they were so good, girl.  But it was segregated.
KB:
Tell us about that chili that you showed me.
LJ:
That chili.  Well, that chili, they sold chili, but that was a thing that Blacks did at home, too, you know, with the chili, but they sold chili on hot dogs at the restaurant and things like that.
KB:
But it’s in the roll.
LJ:
Yeah, the chili in the roll, yeah.  Well, we would take this chili in the roll, and we might put water in it, put it on the stove and let it get down, you know, thin like, you know, and stuff like that, not watery, just right.
[00:48:00]
Put it on the hot dog.  Then you put your onions and your stuff on there, and the ketchup and stuff, mustard and stuff, on the hot dog.  Best hot dog in the world.  And then if you want something, pinto beans, you could put half a roll in the pinto beans.  That’s good, whatever.  But it’s really good stuff, good eating.
KB:
That’s how my daddy does it with the chili.
LJ:
Yeah.  And that’s good eating, and I really love it.  I have not come from that yet.  I still do it.  So when I kept searching and searching because I used to buy -- when I would go home, they don’t sell it.  I don’t see it anymore when I go up there.  So when I happened to be in (inaudible) market, and I saw some of that chili, I jumped on that and bought about three or four rolls, (laughs) and I got my chili.  And I went back here about a month ago, and they didn’t have no chili.  I said, hey, what’s going on here?  And I went and I found the manager.  I said, look, what done happened to the chili?  (laughter)
[00:49:00]
And he said, isn’t there some back there?  I said, no, no.  There’s not any back there.  So the guy said, well, I don’t know.  One of the other clerks that worked there, so I ask him, and he said, oh, we’ve got a truck coming in in a few days.  They probably have some on the truck, and I made sure I was up there about two or three days later to see whether or not the chili was there, and I got there, and the chili was up there.  I don’t know who buying all this chili, but however, I said, mm-hmm, I’m going to get me some.  Let me get me three or four rolls right now, make sure I have some to last while they out of it and things like that.  I have to have my chili if I can get it.  If you never had a hot dog with some of that chili on there, I advise you to get one form somewhere and try it because it’s really good.  I’m telling you.  And I remember we had it at school when we had football games and everything.
[00:50:00]
And I never thought a hot dog was a hot dog if it didn’t have any chili because as kids, we went to Cincinnati, and they would always take us to the Cincinnati zoo, the church would, you know, for a summer program, and they would get two buses from each church, and we all would get together and go to the zoo in Cincinnati.  When I got there, and they were selling them hot dogs, and I wanted me a hot dog, so when I went and bought me a hot dog, they gave me a hot dog with some mustard and ketchup.  I said, what is this?  And they said, that’s a hot dog.  And I said, there ain’t no chili on it.  And they said, chili?  We don’t put chili hot dogs.  I don’t want it then.  It ain’t got no chili on it.  I don’t want this.  So I wouldn’t buy it because they don’t put no chili on it.  So I always thought you had to have some chili, mm-hmm.  So it’s just the later years that I started eating a hot dog with no chili, but I don’t make that happen.  
[00:51:00]
(laughs) There’s got to be some kind of chili on there.  If it ain’t nothing but canned chili, it’s going to have chili on it.
KB:
Ms. Lena, what was on the radio when you were growing up?
LJ:
WCPM.  (laughs) That was the radio station, WCPM.
KB:
Does CPM stand for Colored People Music?
LJ:
No.  There weren’t no colored people music, no.  There was no colored people music.  There was any kind of music you hear, and most of it was foot-stomping.  (phone rings) Excuse me.  
KB:
Are you running out of time Ms. Lena?
LJ:
No, I’m cool right now.  But anyway, no.
KB:
Yeah, CPM?
LJ:
WCPM.  
KB:
I think that stands for Colored People Music.
LJ:
No, it wasn’t.  It was hillbilly music.  (laughs) 
[00:52:00]
Every now and then you hear some Black people music, every now and then, and that was a certain time of day that you heard some Black music.  So if you’ve run into no hillbilly music, well then you listen to the radio because that’s exactly what you’re going to get.  But I’ll tell you what.  At 12 o’clock at night, you could turn your radio on WCPM (inaudible) and get all the blues you want to hear.
KB:
Who would be playing?
LJ:
Who ran the record station (inaudible)
KB:
No, I mean which -- 
LJ:
Oh, all the Black artists, you know, all them, hear their music.  Anything that was Black, you heard it because it’s down there in -- (inaudible) ran the record shop, the guy was in Tennessee.  Mm-hmm.
[00:53:02]
KB:
So music as far as culturally in Lynch, you all embraced Black music even though what was publicly available was country music or whatever?
LJ:
No, we could buy it.  We could buy it.  We had -- they call it the rock hall in the pool room, and the boarding house, and everybody has a stereo, and they played the Black music, and they had the big 78s.
KB:
Seventy-eights?
LJ:
Yeah, that’s the big record.  I might have one over there.  I should have some.  And they had the 45, and they were that size record.  And you had to put a disc in there over top of (inaudible) in the record player so it’d play the 45s, you know, and things like that, and they had all that music, yeah.
[00:54:13]
KB:
I read somewhere that at one point early in the days, Lynch had over 28 ethnicities represented among white immigrants and the Blacks.
LJ:
Mm-hmm.
KB:
Did you end up picking up any other cultural, like foods, eating at the Hungarians’ house who lived in the boarding house or picking up different languages or whatever?
LJ:
No, I didn’t.  At the boarding house, I had worked over at the boarding house before just to see what it was like, you know, and everything.  Well, we could work in the summertime over at the boarding house, and I know one day, the lady sent us out there to pick some greens, and I said, greens?
[00:55:00]
What kind of greens?  There’s no greens out there.  Well, what she wanted us to pick was the dandelion.  They ate the dandelion greens, and they cooked them, but I didn’t taste them to see what they were like.  People say they’re good, you know, just the greens.  You tried them?
KB:
I never had them.
LJ:
I never had them neither, so I didn’t eat them, and things like that.  And they had a boarding house.  I mean, they had a beautiful hotel sitting up on the hill.  It was beautiful, but they cooked everything up there, and they had all those Hungarians there, but we never picked up anything.  And we had a family in our community, the [Hoodaks?].  I never picked up on their language either.  Did you?  No.  The Hoodaks.  They were good.  They were friendly.  They’d play with us and everything, whatever have you..
[00:56:00]
And those children, they were born in the States, but they could talk their language to their parents and stuff like that.  And we never did, but they’d come around us.  No, you did not go to their house to eat.
KB:
I was going to ask.  Did you ever go?
LJ:
No, no, no.  You never was invited.  I never set foot in their house, really.  You never did.
KB:
Would they come eat at your house?
LJ:
They would come to your house.  And no, they didn’t come to eat, but they would come over and play with us and talk with us and stuff like that.  The only whites that ever came to my house and ate was when I moved to Cumberland, and this little boy who would run with [Joe?], he was always running with my son.  He was always over to my house eating.  I think he thought he was a part of the family because he was there when he was there when there was meals.  He was.  He did not want to go home.  He was always over at my house and stuff like that, running with Joe.  But no, then, I tell you (inaudible) how precious they was in some ways.
[00:57:03]
I worked for two or three families up there, and at lunch time, they would come home from work, especially them that worked in the main office, and you done working, and some of those ladies would never invite you to come to the table when they were eating lunch.  You had to wait until they ate their lunch, and then they would give you your lunch, and you sat there by yourself when you ate.  Yeah.  I had one family do me that way.
KB:
What were you doing for them?  Cleaning?
LJ:
Yeah, I was cleaning for them, and I couldn’t recall their name, but that was the Gates.  But however, but when I was working for Ms. Young, her husband, he was superintendent over the mine, and I worked for the Youngs.
[00:58:00]
When they Youngs sat down and ate, I ate with them, you see what I’m saying?  They never had me to wait until they finished eating and then fix me something to eat.  No.  I ate when they ate, but the people next door to them that I worked for on certain days, I didn’t eat with them.  I ate after they ate, mm-hmm, and everything like that, mm-hmm.
KB:
Tell us about the first time you ever left Lynch and what that experience was like for you.
LJ:
The first time I ever left Lynch.  Well, I was always going.  My family was always traveling some.  Well, I can’t really say because as a kid, we used to travel to Ohio every summer to visit for the summer, at least a couple weeks.
[00:59:00]
And them people was always coming to our house to visit and spend the night.  My cousin and things from close by, like close (inaudible) different places like that and West Virginia and stuff, they always came to our house.  We all gathered together, and so now we go to West Virginia, Beckley, West Virginia and visit my grandmother.  All of us would go at least a week or two in West Virginia and stay for the summer.  My grandmother had all the grandkids those weeks, my cousins (inaudible) all of those and us, and me and Floyd, we’d go to West Virginia and stay with our grandmother a couple weeks in the summertime and stuff like that.  And that was great.  I love my grandmother, being that me and my brother, my mother, she passed away when we was little.
[01:00:00]
And I was only three years old, and my brother was five months old when she passed away, so I really didn’t know my mother for real because I was at a young age, but she had an identical twin.  They called her [Boot Aldman?], and everybody know Ms. Boot.  I’m not talking about Boot (inaudible) but Boot Aldman, and her husband was named James Aldman.  They called him [Red Aldman?], and my cousin, so I was always with my cousin, and they was always with us, so we were more like sister and brother than we were like cousins.  I mean, we had a close-knit family, and there wasn’t anything that one family member wouldn’t do for another family  member.
KB:
When you graduated high school, did you leave Lynch?
[01:01:00]
LJ:
Yeah, I did.  I went to New Jersey.
KB:
Why New Jersey?
LJ:
Well, we had some relatives in New Jersey, and I went there to get a summer job, and my friend [Jeanette?], Ms. Jeanette, her grandmother and them had a home in New Jersey, so she would go home every summer.  They would go there every summer, and this particular summer, we both had graduated, so when I came to Newark, I was down on Pennsylvania Avenue, Jean would come over there, and she got me and then we would go over there to Ms. Rand’s house.  You probably heard of Ms. Randolph, Ms. Rand.  Go to Ms. Rand’s house in New Jersey, and I would spend a lot of nights over there.  And then I was only 17 years old, wasn’t old enough to get a job, and I wanted to work for the summer.  And Jean, she was good with the typewriter, too.
[01:02:00]
And being that I wasn’t old enough to get a job, so we sit there and rigged by birth certificate (laughs) and made me 18, you know, so I could get a job.  (laughs) I end up getting a job at the [Millings Institution?], and I worked there, you know, and everything until I came home.  I came back at the end of August because I was going to go to college, and I went to West Virginia State.
KB:
Oh, you did?  How did you end up arranging that?
LJ:
Well, you know how you are when you finish school.  You just send applications in to different schools and things like that.
KB:
But most people in your generation either started Southeast or -- 
LJ:
No, we didn’t have Southeast then.  We had Kentucky State.  That was the closest thing.  (inaudible)
KB:
But you made a different decision, a different choice.
[01:03:00]
LJ:
Yeah.  Me and [Amelia Lacey?], we both went to West Virginia State.  I mean, I just think maybe, well, everybody went to Kentucky State, so I just wanted to do something different, and we went out of state to school.  I stayed a year and a half at West Virginia State.
KB:
And then where did you move next?
LJ:
And then I came back home, and I stayed at home until -- I stayed at home, and I left in a little while and went to Painesville, Ohio, going up there for just a vacation, ended up staying for about a year, and I really enjoyed it.  And here was another thing that school paid off.  We always had home economics, and Ms. Coleman taught us how to sew and all this stuff.
[01:04:00]
And I went and put in an application for a job at one of those places, and I was sitting there, just started sewing on a machine, and the man said, oh, that’s enough.  Come with me.  Man, they didn’t even give me time to take the test.  And I guess I was doing so bad you just getting rid of me right quick, wasn’t wasting this time, but he didn’t.  He called me back there to give me a job.  And he said I was doing so good on those stitches and things and what have you he gave me a job.
KB:
And that’s a skill you picked up at the colored school.
LJ:
Yeah, and Lynch colored school.  Coloreds were taught home economics, how to cook and how to sew, mm-hmm, and we learned that because everybody that was in that home economics class and then the sewing class, everybody had to make a suit, you know what I’m saying?  We made a skirt, we had those.
[01:05:00]
And then boy, you know what we did with those clothes, girl?  We came up to Easton, and we wanted to wear our outfit.  We went through taking our outfits out of there because we had made them.  We had them standing out there (inaudible) (laughs) I’m telling you.  Kids will do things, you know?  And our parents had bought the material and stuff for us to make those outfits and stuff like that.  And then I remember one time, on my own, I thought I could design me something, and I did.  I designed me a skirt and a jacket, and I made this jacket.  The top came down like this, and it was kind of like a swing back and come down.  It was really, really pretty and then a chic skirt.  It was beautiful.
[01:06:00]
KB:
And you sewed it yourself.
LJ:
Uh-huh, and I designed it myself.  I wanted it to swing back.  And I put this in my mind that I could do this, and maybe I (inaudible) if I’d stuck with it, designing what I was doing.  And then I remember my aunt wanted some covers to go on her sofa.  The one she had had wore out and everything.  And I said, oh, I can do that.  I never made no sofa covers.  And you know, I put my mind to that, and I made her a sofa cover and put the pleats in it all the way around the front part of that sofa.  Man, and she used it for years, sure did.  And then I kind of let that go, and now my cousin can sew.  They a seamstress, but I didn’t take mine far enough, you know?  I didn’t.
[01:07:00]
But I imagine that if I had stuck with it, I could have been just as good as they are, but something I didn’t really want.  I just said, hey, girl, (inaudible) sort of thing, you know.  But I was into cooking.  Now I can cook.  Oh, I can cook.
KB:
Don’t say that because I’ll be back at your house next time.
LJ:
I can cook and I can barbecue and I can do all this.  I can cook.  I really could cook.
KB:
Ms. Lena, how did you end up in Louisville?
LJ:
Well, I send my son down here, Chris, to go to Bellarmine College, and he came down here, and he was going to college down here, and he messed around and got married, and then he was staying here in Louisville.  And he kept saying, mom, why don’t you come down here?  No, you know (inaudible) So Buster retired, my husband retired.  Well, up there, once you retire, there really nothing to do.
[01:08:00]
And we were free to go where we wanted to go.
KB:
Where were you before?
LJ:
In Lynch.
KB:
Oh, so you were living in Lynch.
LJ:
I was still in Lynch, and he was down here.  So my son kept talking this and everything, and really hadn’t gave it no thought.  And then I was working at that time at for the city of Benham, so I think Buster, Chris might have talked him into maybe moving, and everybody was saying, you’re done old to be talking about moving, going out somewhere.  Where you going, old as you are?  He doesn’t let that affect him at all.  And then Chris found a house, and he called Buster up, and I was gone to Detroit to my aunt’s funeral, and Chris told him that there was a house down here he wanted him to see, and he told him, come down, look at it.  Well, while I was gone, Buster came down here and looked at the house, you know?  And he liked it.
[01:09:00]
And he put a contract on the house, and he told the man that I would be back shortly in a few days, and I was in Detroit and with my dad we went to my aunt’s funeral.  So he called Detroit and told my dad, don’t take me back to Lynch, that when I got to Cincinnati, and my friend who had a house in Cincinnati stopped me there, and he’d be there, and he would, you know, just leave me in Cincinnati.  So that’s what my daddy did.  He was there when we got there, and he told me he had something to show me.  And I said what?  He said, a house.  And I said, a house?  He said, yeah.  He said, I put a contract on it and came over here that Monday.  The man came by and showed us the house and everything.  He said, you like it?  I said, yeah.  And so we bought it.  Well, not right then.  Let’s see how it happened.
[01:10:00]
Okay, he was getting ready to retire, okay, and I was on my job this particular day, and he had worn this Black (inaudible) case, and like I said, I was in Detroit, and he wanted (inaudible) down at the same time I was in Detroit, and he made the contract on this house, and he came down here and told me he wanted it.  And then they were doing some stuff, and I said to (inaudible) paint the house and all this stuff.  I was still on my job.  This particular day, he came down to my job and he said, Lena, and I said, what?  He said, just so you know, I want you to go in there and give your job.  I said, go and give my job up?  What are you talking about?  He said, girl, we’re moving tomorrow.  I said, moving?  He said, yeah, we’re moving tomorrow.  He said, give that job up.  Let them know they don’t have their job, okay?
[01:11:00]
So I went in and gave it up, and we moved.  We got to moving.  
KB:
What about your house in Lynch?  You gave it up?
LJ:
We locked it up and come to Louisville, just like that.
KB:
You still have it, or you left it?
LJ:
No, they had a fire up there, and it burned down to the ground.  It got burnt down.  That’s the time when they had the big fire about two or three years ago.  Yeah, it burned down (inaudible) and all of them.  They had a big fire.  (inaudible) somehow were making meth, and they burnt about five houses down, all the way to the ground, mm-hmm.
KB:
So both your husband and your father were coal miners, right?
LJ:
Oh yeah, I’m a coal miner’s wife and daughter.
KB:
Tell me what you know about being a Black coal miner from what you’ve heard from your husband and your daddy.
LJ:
Well, my husband, he worked on the shuttle car, so he used to haul cars out of the mine.
[01:12:04]
So he was talking about how (inaudible) he had to go down with those cars, and especially in the wintertime how he had to sand those tracks, which is pretty dangerous, sand them tracks to keep that motor from speeding down that mountain, you know.  And then there have been people who have been killed that went through the derail and got killed by some motor, weren’t told there was another motor down there and knocked that motor through the derail and things, and how cold it was on the mountain, and how one while they had to dig holes and stuff like that, but then because Lynch was the kind of mine it was (inaudible) now we’re one of the best for the miners.  They put a lot of stuff the other miners didn’t have in the other companies.  They kept their tops pinned, and they kept the safety rule, and there weren’t many miners killed, okay, in the Lynch mine because it was pretty safe.
[01:13:01]
And they always put their mine in shape, and then I saw one picture of him.  He was laying on a belt.  They ride in on a belt, they call it a belt, and they was riding in on this belt, and then I had seen pictures of him on the shuttle car, you know, and I have them right here somewhere, the pictures of him on the shuttle car, going into the mine.  And then it’s like you said, they would work side by side with the white ones every day, but when they came out the mine, they had to go in their section of the bath house, and the whites went in their section of the bath house.  They go over to the restaurant.  They go on their side, the Black side, and they go on the white side, and they worked all day together.
KB:
So there wasn’t a camaraderie outside of work.
[01:14:00]
LJ:
Well, no, not really.  And then there was another thing that my husband said, too, about working on those coal mines and things like that.  He says, I didn’t understand why sometime that -- being that they worked all day together and stuff and then get outside like they don’t know you and stuff like that, you know.  Why one side had to be one way and why one side had to be the other way, and whatever have you, but there was some coal miners that outside the coal mine they were still friendly with them, you know, and they cut up and played and got along, you know, and cut up and everything.  But I mean, they just didn’t do like some of them, you know?  You get out and hey, see you Monday, you know.
KB:
Do you remember your daddy missing a lot of day so work, just taking off for being sick?
[01:15:02]
LJ:
No.  No, he didn’t do that.  And my husband didn’t either, no.
KB:
I’m always amazed at the work ethic of the coal miners.
LJ:
No, they didn’t do that.  If a man said, I am sick, he was sick, and I only remember one time which my dad had the day off, was sick or something.  I remember one time he didn’t go because of something I said, and he didn’t go.  This particular day, at night I had had a dream that somebody had got killed in the mine, and I told my daddy, if I was you, I wouldn’t go.  I dreamed that somebody got killed at the mine, and whatever have you, and I said, are you doing to work?  And he said, yeah, I’m going to work.  And then he said, he got to thinking about what I said so strongly he didn’t go, but somebody did get killed.
[01:16:00]
KB:
That day.
LJ:
That day, in the coal mines.  They did.  They really did.  A rock fell on him.  Mm-hmm.  He got killed in the coal mine.  And that was the only time I remember my dad not going to work.  But he usually go to work all the time.  And my husband (inaudible) he’d be sick, and he would.  My husband just believed in working, you know, and doing his job.  And then you couldn’t get him out of there sometime because he was still over and work, you know, double shifts and everything.  Then they would call the house and ask him, could he come in and double and stuff like that.  He was already tired, and I knew he was tired, and they would ask him, Ms. Jones, can you ask Buster, can he come in to work and everything?  And I’d go up to the bed and say, Buster, they want to know if you can come to work tonight and everything.  That man didn’t hear me.  (laughs) I said it so low, and I go back to the phone, and I said, I’m worry.  I couldn’t wake him up.
[01:17:00]
But I could have woke him up if I wanted to.  I didn’t want him to go because he would have gone, and I knew that he was tired, and I knew he had already put in a lot of other shifts, you know, and I felt like he needed to get his rest.  (inaudible) like that.  And then he’d get to work, and then there’s somebody ahead of him, and he wanted to know, well, what, in other words, what’s this man ahead of me.  I was next in line.  He said, Buster, your wife said that she couldn’t wake you up, and we had to get somebody else to come in.  And when he said, your wife, he said, that’s enough.  He knew I had did it.  He said, all right, ah man, I know she did it.  He knew I had did it.  I said, yeah, I did it.  Yeah.
Sam:
May I?
KB:
Yeah, sure.
S:
Tell her about how Buster changed his name to get -- 
LJ:
The job?
KB:
Can you just say your name?
[01:18:00]
S:
Sam, Sam (inaudible)
LJ:
Oh, well he said that when he came to Lynch, and he came to Lynch with another friend of his, and it was a man by the name of [Limehouse?] that used to bring man in from Alabama and their families to Lynch to get a job because he knew they were hiring up here, and there was also Blacks and Hungarians and Germans and everybody else was coming in getting jobs, and he would bring people up here to get a job.  Well, in the meantime, Buster said, him and his friend, they didn’t come up with Limehouse.  The boy’s brother, [Googy?], Googy King, he was already in Lynch, and he was working, and he was going up to his brothers, and he told Buster to come on.
[01:19:00]
And he said they caught the train, the freight train.  They hoboed their way to Lynch and got off at the train station up there in Lynch.  Googy took them in, and they went down that Monday to try to get a job, and being that he was only 16 years old, he got in the line, he got up there, and the man says, son, you’re too young.  He said, I would hire you, but you’re too young.  You have to be at least 18 before you can go in the mine.  And Buster said, the line was so long, I mean, long, long, long people trying to get a job.  He said, he just went back down to the end of the line and changed his name.  He kept his normal name, but they called him Buster.
KB:
So on his documents, on his like birth certificate or whatever?
LJ:
Well, they didn’t ask for that back in the day.  Most of them didn’t have one anyhow, you know, so he went back to the end of the line and got in line and came back up, kept part of his name, changed his first and last name, and got a job, put his age up two years.
[01:20:13]
KB:
So what’s the name that he kept?
LJ:
He kept the Buster.
KB:
That’s his original name?
LJ:
Yeah.  That’s what everybody called him, Buster, but he wasn’t named that at the time.
KB:
But he got paid under his made-up name.
LJ:
His made-up name, yeah, his made-up name, and his age.
KB:
So when he retired, and he had to, you know, file for social security and everything.
LJ:
Oh, now that’s the big thing.  When he retired -- well, he wasn’t going to retire.  He stayed there until he was 70.  I kept going, why won’t this man retire?  You need to retire, honey.  No, he just kept right on working, and he was a good, strong man.  He said, Lena, I can’t retire.  And I said, what do you mean you can’t retire?  Well, I just can’t.  Well, he wouldn’t (inaudible) story at the time.
[01:21:00]
And in the meantime, I had not met his brother.  I know he didn’t have no family because his mother was dead and his father was dead.  Then he said one day to me, and I tell him, I said, you don’t have nobody?  And he said, yeah, I got a brother, but I don’t know where he at.  I haven’t been him since we was kids, you know, after he was 16 years old and stuff.  He said, I don’t know where he’s at.  He said, somebody told me he was in Cleveland, but I don’t know where he’s at.  So I said, I go to Cleveland all the time with my cousin.  We just go up there any time, so I said, mm-hmm, when I go to Cleveland again, I’m going to look for this man, you know, his brother.  So the next time I went to Cleveland, I looked up from -- just so happened he had his name in the phone book, and I don’t know too many people with the name [Mittlee?], okay?  Mittlee?  Oh no.
[01:22:00]
So I found it and I called him on the phone, and he answered the phone, the brother did, and talked so intelligent, and I says, is this [Mittlee Kirse?]?  He said, yes, it is, and I said, I know you don’t know me, but I’m your sister-in-law.  I said, I’m Buster’s wife, and that man like to have a fit on the phone.  He said, you’re my brother’s wife?  I said, yeah.  He said, where are you?  I told I was in Cleveland and where I was.  He knew the area I was in, and he said, how long you going to be here?  And I told him about two or three more days, and he said, I’m getting ready to go to prayer meeting.  He said, but tomorrow, I want to come over and meet you.  And he came over the next day, him and his wife and one of his daughters, and they were such lovely people.
[01:23:00]
When I answered the door, they said, are you Lena?  And I said, yeah, and they just went to hugging me and going on and everything.  I mean, they were just so sweet, and we talked and everything, and they invited me to get Buster and bring him up there.  The next month they were going to have a big picnic, a big family thing, and I said, I don’t know if I can get him up here, and they said, well, don’t tell him why you’re coming.  Can you get him to come with you and want him to know?  So I kept on, I kept on and telling him about going to Cleveland.  I finally talked him into going, and they had told me how to get to their house and everything.  And I got all the way but I come off one exit too soon, and that’s where I messed up, and I didn’t know how to go no further.  
[01:23:57]
I called them on the phone and told them that I was in Cleveland and where I was, and I says, I come off at exit such and such thing, and I’m at the service station.  They said, don’t move.  We’ll be over there.  You’re not far from us.  You should have come to the next exit.  So they came over, and they pulled up in the lot, and I told him.  I said, we got some relatives coming over to get together and everything, and I said, we’re going to see my relatives (inaudible) and when he got out of the car, he and his son, his baby boy, and he says, Buster, and Buster turned around, and that man was hysterical.  His brother.  He was just weeping and crying, and he was just saying, Buster, and Buster, Buster.  And Buster was calling him, and they just hugged, and they went, and they wept so out there.
[01:25:00]
And then we went to their house and everything that was (inaudible) was over there at his brother’s house waiting until we came, and they all was over there.  And then when we come through the door, see I had met one of these daughters already, and when we come through the door, and the other kids were saying, my uncle, my uncle, we always wanted a uncle because there weren’t but two of them, you know what I’m saying?  And everybody was crying.  You would think it was a big funeral.  Honey, there were so many people crying.  They had to be crying, you know?
KB:
I’m crying now.  This is so beautiful.
LJ:
And everybody was just so loving and everything, and I tell you, coming together like that, it was just awesome, just totally awesome, you know?  And there wasn’t too much they couldn’t do for us, you know, and everything.  And his brother said, girl, I will never forget you.  I will never forget you.  You brought me and my brother back together and everything.
[01:26:00]
So we stayed close together.  They went back home, and we all went down there because his mother and grandmother were dead, and his brother kept his grandmother until she died, and Buster left Alabama when his mother died.
KB:
What part of Alabama was he born in?
LJ:
They were down in Red Mountain.  No, he was from Montgomery, a place called (inaudible) but he was staying in Red Mountain out from Birmingham when his mother died, and Buster was always with his mother.  And he was young, you see.  Then after then, he left, like I said, with that boy.  But however, we went back, and he showed him where they buried his mother and showed him where they buried the grandmother and all that, and I met a whole lot of other relatives and things like that through him.
[01:27:02]
Then we would up and visit, and then after his brother and his wife had their fifth anniversary, but after then, he got sick with prostate cancer, his brother did.  Then for a while, he was down real -- when it got down, me and Buster would go to Cleveland to see about him.  Then I would get Buster, and I would go up there and help his wife take care of his brother and everything.  I had planned that year to go to Israel, had no idea that he was going to die while I was in Israel.  So they asked Buster, was he going to call me out of Israel, and he said, no.  He said, nothing she can do now.  And he said, I wouldn’t dare call her out of Israel, he said, because there’s nothing she can do.  And he said, we’ll just get things taken care of and get it over with.
[01:28:02]
When I came back and I called the house to ask how they were doing, because I caught the plane in Cleveland, yeah, and see how he was doing, and they said, Lena, you don’t know, do you?  I said, no, what?  And they said, Mittlee dead and buried, hon.  Mm-hmm, sure did.  But I didn’t know it until I got back.  My husband wasn’t going to call me from over there.  He said, I had wanted to go for all them years, and he dared not call me from there.
KB:
That was such a beautiful, moving story.
LJ:
Yeah, so that’s where that went and everything.  The family stayed close-knit together, you know, even after his death, whatever have you, and we’d go up there, and we’d visit with them.  He passed away in January, Buster did, and some of them was down here.  Some of them couldn’t come because some of them was sick.
[01:29:00]
KB:
Can you just tell us a little bit about your husband?  How old was he?
LJ:
Oh, well he was [103?], and he was a good, strong man, and he’d never given up on life, and he was in his right mind at all times.  His mind stayed good and everything.  He just was beginning to get weak, and he got so weak and everything, and then I remember, I’ll never forget, one day he was at the table, and he says -- and my friend Lawrence, when he got so weak, my neighbor over here, he always came every morning and sit down with my husband, talk with him, drink coffee and stuff like that.  Sam would come by some days and talk to him.  Same would come over here and bring birthday presents, stuff like that, take him out, and sometimes they go out riding or whatever and then see different things.
[01:30:00]
And then all these young people always been good to him and stuff like that, so when Buster got so he wasn’t able to cut grass in the yard, lawn, things like that, Lawrence would cut the lawn and everything.  This man, I don’t even have to carry out my garbage.  He come, and when Buster gotten so he wasn’t able to do a whole lot of stuff, Lawrence would carry the garbage out, set it out on the street every time it’s time for the garbage man to pick it up, cut the grass, kept the grass mowed, and done all this stuff.  Lawrence has done so much.  When they were talking about citizen awards and all these different other things, I turned Lawrence’s name in that I thought he should be recognized for a certificate or something, and the city gave him a certificate for his good works in the community.
KB:
Big shout out to Lawrence.
[01:31:00]
LJ:
Yeah, Lawrence [Pare?].  Since he been gone, Lawrence never stopped.  Lawrence still cut the lawn, still put the garbage out and everything.  So Lawrence look like he been having a breathing problem, and I said that if Lawrence, you know, feel like he can’t cut that grass, I’ll get somebody to cut it, but his granddaughter told me last week that he said, I got to take care of Buster’s.  I got to do it.  And he said, no, I don’t want nobody else to do it.  I’m going to do it.  So he still does it.  So when she asked me, Ms. Lena, (inaudible) I said, I don’t mind getting someone to do it.  I said, I see how his breathing is short, but he sit down on that walker with my husband there, and he gets to sit there (inaudible) and he cut on some of the grass, and he go and cut the other one.
[01:32:00]
But you know, I appreciate all that everybody ever done for him, the things they done for him, and like I said, he was always in his right mind.  Even at the end, he was in his right mind, and then he finally said, I’m just tired of suffering, you know, and I’m ready to go, you know.  And I’ve been with him ever since I was 24 years old, and I could see him going.  I mean, maybe I did -- I know he had gotten weaker and he had gotten smaller, but I wasn’t really seeing him leaving, you know, just really going, and he waited until the week before he died, and he told me, he says -- well, he always wanted to make sure, for one thing (inaudible) October.
[01:33:00]
Like he told Lawrence one day, he said, all I need is a tombstone.  I said, quit talking that stuff, you know, and so he said, he always wanted me to make sure that if he left me, that I would have my own home to stay in.  He never wanted me so I would have to ask none of my children to stay with them or nobody else to stay with them.  He wanted to make sure that I was taken care of and everything, and he was looking out for me.  And then I know that when we bought this house and everything, and I always kept up on it, and he says to me one day, he says, Lena, how much more do we owe on this house?  What do we got on this house and everything?  See, when I came here, the interested was 15.5 percent interest, but then I refinanced it and put it on 15 years, and then I paid extra money myself.  I says, I’m going to put extra on every month.  And I didn’t know nothing about doing this.
[01:34:00]
And I heard of some politician telling another man when he was telling about I’m having problems about his house.  He says, man, you don’t need to refinance that house.  Just start paying at least $100, $150 more on your house a month over your payments, and you will knock this stuff down and out.  So I said, hmm.  I was sitting in the booth next to him because we was at one of these meetings, and we was having breakfast, and I overheard him say that.  And when I overheard that man telling him that, I said, hmm, I’m going to do this, too.  So then I started doing it, and I didn’t know anything.  I had a whole year paid for, you know, about doing this, you know, ahead.  And they told me, the way you’re paying this house off, you’ll pay it off in 13 years instead of 15 years after I refinanced it.  So when he get after me, he says, how much more do we owe on this house because I want this house to be yours?  And I told him, I said, we owe $10,000 more.
[01:35:00]
And he said, you can’t lose it now.  And he was more satisfied with that because he knew then I couldn’t lose this house, so that put ease to his mind, you know, and that was in October.  So you about know where I’m at now.  And then, the week before he died, and for some reason, I came out on the side of the bed.  He was in Franciscan Nursing Home.  He was over there for rehab, and I come in, and I was talking to him that day.  I sit on the side of the bed, and he begin to talk to me, and he said, Lena, he says, honey, I’m going to leave, and I said, huh?  He said, I’m going to die.  And I said, what?  I said, you’re not trying to leave me.  He said, yes.  I said, are you trying to leave me?  He said, no, I’ll never leave you.  I’ll always be with you because I love you.  I said, okay.  
[01:36:00]
So anyway, I’m still thinking, this man just talking out his head.  He got to be, you know, not thinking right.  He’s not going nowhere.  And then he told me again, I’m going to leave, honey.  Really and truly, I’m going to leave.  I’m going to die.  Like I said, I don’t want to hear this.  You know, I’m not thinking this.  And then on Monday, he told me, he said, Lena, I’m dying.  And I said, you -- he said, I’m dying.  And I said, oh, no you’re not, and he said, yeah, and I’m dying.  He said, the fact of the business, my body’s already dead.  I just haven’t gone yet.  And that was too deep for me.  That was really deep, really, really deep.  Then next morning, they (inaudible) because his blood pressure was so low and everything.
 [01:37:00]
I still am thinking, and I’ve been in nursing, too, but this is my husband.  I’m not thinking this.  They had the oxygen on and everything, and he kept pulling it off, pull the tube out of his arm and everything.  So I said, honey, don’t take that off.  They’re trying to help you breathe, and every time I put it back, he’d pull it off.  Even that day, he was still a strong man, and I put it back one team, and he caught ahold on that tube and pull it just like and held.  I could not even get it out of his hand.  I said, okay, you won that one, just like that.  Turn around, and I was talking to Frieda on the phone, and then I heard him take a deep breath, and I know the sounds.  I turned around, and I see, and by the time he took a couple more and I called the nurse, he was gone, just like that.  He really was gone.

[01:38:00]
And I still didn’t want to believe it, but that was the hardest thing in my life.
KB:
Thank you for sharing.  I appreciate that.
LJ:
So that’s his picture right there.
KB:
Right here?
LJ:
Yeah
KB:
Oh, he had some hair, too.
LJ:
Yeah.  (laughs)
KB:
Well, Ms. Lena, I’m going to shut the tape off because I want to look at your pictures.  I’m going to go ahead and shut the tape off, so we can look at the pictures and share.  
[01:38:57]
Before I do, I just want to reiterate, we talked about that this oral history project is for my dissertation research, and I eventually plan on donating a copy of this oral history along with a collection of others that I’m doing to a university library to archive and digitize and make publicly available.  Do you give me your permission to donate your oral history?
LJ:
Mm-hmm.
KB:
Can you say yes out loud?
LJ:
Yes, I do.
KB:
Okay, well thank you very much, and I’m going to ahead and end the oral history.  It’s June 26, 2013, and this was an interview with Ms. Lena -- what’s your last name?
LJ:
Margaret Jones.
KB:
Ms. Lena Margaret Jones.  Thank you.
[End of Part 1]
[00:00:00]
Karida Brown:
We got to get another piece of history from Ms. Lena Jones, so this will be part two.  It’s June 26, 2013.  Go ahead and share your story.
Lena Jones:
Okay.  Every Fourth of July, U.S.  Steel would put on a picnic, and they paid for everything for the coal miners and their families.  They would have someone to barbecue and have ice cream and everything.  Just everything you have for a picnic, they would do it for all of us.  They would do that.  We had a great time in that ballpark, and a lot of people would come.  And then ever Christmas, every child that belongs to a coal miner that lived in Lynch, they gave Christmas bags to with all kind of fruits and nuts  and something in this round bag they would give.

[00:01:05]
Then they gave the whole family a big basket of fruit and ham and different other stuff.  They gave that for Christmas and all, and then every year in July, they would shut the mine down in July, and they give the miners a two weeks’ paid vacation.  And then not only did they do that, they had their own hospital, the Appalachian region hospital and the Lynch medical center, the hospital in Lynch, and we had some of the best doctors there, and no coal miner nor the children in their family had to pay for doctors.  We got it for free.
KB:
Did that medical insurance carry outside of Lynch?

[00:02:02]
LJ:
Yeah.  It carried anywhere in the United States and outside the United States.  The medical insurance would carry.  It was carried inside the United States and outside the United States.  I do know that if your child had an operation, like teeth fixed or whatever have you, it cost you nothing.  I thank God for U.S.  Steel right now because we go to the hospital, and they pay our bills and things like that, and when we go to the doctor, we only have a five dollar deductible until we get a $50 deductible on our medicine and $100 for seeing the doctors.
[00:03:07]
After then, we don’t pay anything else until April the next year, and everything is free after then.  We don’t pay anything else, and they take care of our bills and stuff like that.  So I thank God for that.  Really U.S.  Steel is taking care of us.
KB:
Now I heard the Eighth of August was a Black holiday.
LJ:
It is, but they funded it, too.

KB:
The company did?  What’s the meaning around Eighth of August?

LJ:
Well, that’s when the slaves were freed.

S:
That’s when Kentucky area received the freedom of slavery, Eighth of August, in that part of the country.  Texas, I think, is Juneteenth they call it.
KB:
So what kind of things would you all do on the Eighth of August?

[00:04:00]
LJ:
Well, they had ball games, and they had food, and they had games for the kids.  They just had some of everything that’s going on, just a big celebration, you know?  I think during that time, they had some of them dances that time, too, and all, you know, and everything?  They did that.
S:
And May Day.  They celebrate May Day.
LJ:
Yeah, May Day.

KB:
What’s that?

LJ:
Well, May Day is the first of May, and they call it May Day, and they had a pole that you wrapped the pole, called it wrapping the may pole, you know, with different colors on it, crepe paper and stuff like that, and it was just so pretty.  Everyone would have a string, and this would go in where they would have you until they wrapped that pole all the way down.  It was just great, you know?

[00:05:00]
S:
Yeah, I remember May Day as being the day that some of the girls would bring lunches in for the boys, you know, for that particular day in the park.
KB:
Oh, I forgot to ask.  Do you remember date night?

LJ:
With [David?]?  Yeah, Wednesdays, on Wednesdays from seven to nine, and when nine o’clock come, the boy had to go home, and they let you know pretty close to when it’s nine o’clock because some of these fathers, some of them will start winding on the clock, you know, winding on the clock.  That’s a sign it’s time to go home.

KB:
But the whole community would honor that Wednesday night as date night.
LJ:
Mm-hmm, yeah, when you start dating.

S:
They’re going everywhere with people.

LJ:
They’d be going all different areas, mm-hmm.  I think about the boys in Lynch.  They didn’t want any other boys coming up there dating no girls out of Lynch.  That was a no-no.

[00:06:00]
KB:
Benham and Lynch?
LJ:
Benham and Lynch, no, they did not get along on stuff like that, no.  They were rivals.  No.  They catched a Cumberland boy, a Benham boy trying to date a girl in Lynch.  Oh, that was a bad mistake.  Rock him home.

KB:
Rock him home?

LJ:
Mm-hmm, they throwing rocks about a mile on the way home, and don’t come back.  Don’t come up here.  Don’t date nobody.  And they catch him, who are you up here to see?  I never could forget, one came to see me, and it was on a Sunday, and I had to go to church on Sundays.  That’s it.  If anybody would come to visit me on Sunday, might as well get ready to go to church because he’s going to church, too, if they wanted to see me, or either wait to come back on Wednesday.  But the church thing, nuh-uh, it wasn’t happening like that.

[00:07:00]
KB:
Do you remember when the Memorial Day thing started?
LJ:
No, I don’t remember it starting.  It’s been going on all my life.

KB:
Tell us about that tradition.

LJ:
Well, everybody went to the cemetery and decorated the graves and all.  They have always kept the graves clean, and they go and put the flowers and things on, and the people that didn’t live in town, they came home to decorate the graves and everything and their loved ones, and people would get together, and they have big banquets.  They have parties, whatever have you.  They come in, so many people, that you can hardly get up and down the street from Friday to Monday, and everybody leave and go home, but there still was a lot of people up there at that time, so we always enjoyed coming home.  Everybody was barbecuing.  Everybody had a big meal.

[00:08:00]
And everybody was trying to -- hey, you want something to eat?  You know, and everybody was sharing everything that they had with people who were out of town, those in town, whatever have you, and it was just a big, family thing.  And then the church would have things going on at the church on Sunday, and the church would be so packed.  They’d put chairs all up and down the aisle, and the church was so packed you could hardly get anybody else in.  And then when it gets so they can’t get nobody else in, they leave and go down to another church, see if everybody can get in that church, and things like that.
KB:
Why do you think Lynch Black people are so connected or stay so connected to each other over all this time?

LJ:
Because I feel like because they lived side by side, and some of them, when they first start living in Lynch, according to what I can hear, there were three or four families in one house, and they just became close-knit.  And when they was in church, they worked together in church and stuff like that.

[00:09:00]
And though those that weren’t in church, they all had a good time together outside the church and whatever have you, whatever they were doing, you know.  And one thing, they’re talking about children, I can truly go along with Hillary, it took a village to raise a child because everybody took care of a child, you get what I’m saying?  They watched over us.
KB:
Could another adult tell anybody’s kid what to do?

LJ:
Yes.  Yes.  If another adult say you doing something, they would stop you from doing it.  They’ll tell you to come here.  I don’t want to see you doing that no more, and if it’s bad enough, they spank your behind, call your parents up, go over there, march you right over to the house with you right beside them and tell what you did, and then you get home and you get another spanking.  You hear what I’m saying?  Everybody.  And then if you went home, and they said, oh, Ms. So-and-So said you such and such thing.  
[00:10:00]
Oh, I didn’t do that.  Oh, then Ms. So-and-So lied, huh?  Oh, no she’s not.  Oh no.  You dare not to say she were lying.  Oh, no, nuh-uh, no sir.  I don’t care if she was lying.  You’re not going to say she’s lying.  No she wasn’t.  No, no way, nuh-uh.  Because let me tell you.  They did not play.  Our parents, they were good, but they did not want their children to be bad, and I do not know no one that ever went to jail or prison when we grew up.
KB:
Really?

LJ:
No.  Do you?

S:
No.
LJ:
No.

KB:
Did anybody from your class, the Class of ’56, drop out of high school?
LJ:
I can remember none.

S:
Jackie (inaudible)
LJ:
He wasn’t in our class.

S:
No, he went to jail.
LJ:
Oh, he did?  For what?

S:
I forgot what it was for.
LJ:
When?  He went to prison?  Did he?

S:
I think it was prison.
[00:11:00]
LJ:
Not in Harlan.

S:
No, another -- somewhere else.
LJ:
After he moved away.

S:
No, he went to school.  He came back and was in our class for a while.  (inaudible)
LJ:
He must have been in another city.  He wasn’t there.

S:
Yeah.
LJ:
He didn’t go to jail there.  He never went to jail, not in Harlan County.

S:
No, he went outside of Harlan County.
LJ:
See, that’s what I’m saying.  Not in Harlan County, not in Lynch is what I’m saying.  See, his brothers didn’t live there, he might have did somewhere else.

S:
He may have, or (inaudible) Jones, they were prison, I mean in jail, there in Harlan.
LJ:
Not when we were growing up.  They did all this stuff after they got grown.  No, not while we was growing up.  No, no, no, no.  Nuh-uh, not while we was growing up.

S:
You’re right.
LJ:
Nuh-uh, they put the fire under their tail growing up, nuh-uh.

KB:
What about just thugs, like stealing, beating people up, and terrorizing, gangs?
[00:12:00]
LJ:
They might have had some bullies in school.  No, no, no, no, there wasn’t no gang.  There might have had some bullies in school, but not like it is today.  No, the bullies at school would be, give me that lunch, (laughter) because they know you had something good in there, you know, whatever have you, stuff like that.  You might have had some extra quarters or something, like give me that quarter, you know, stuff like that, but no, not like that, you know.  No, I don’t remember nobody.  Nobody went to jail, not when they were kids, no.  They might have done something that got them in jail after they graduated and left, but not here, not at home, I mean, in Harlan County.  No.  And then stealing, did they do some of that?
[00:13:00]
S:
Yeah, yeah.  There was some stealing.
LJ:
Well, they might have, but if they did, it didn’t matter nothing about it.  If they did, they got burned about it, too.  They got a good whooping.  I’m telling you.  Their parents probably put something on their behind growing up.  Jackson, that must have been in your day, wasn’t it?

S:
Mm-hmm.
LJ:
So you might have had a little bit.  Not us.  None of us went.  No.  But even in your day, if you parents found out you were stealing something, you weren’t going to steal nothing then.

S:
Oh, no, no.  We were pretty well disciplined.  I mean, it was just like bottles, bicycles and things.
LJ:
Yeah, stuff like that.  When you carried it back, you didn’t take nothing home that they didn’t buy.  If I didn’t buy it, you better not bring it here.  You didn’t count on nothing that your parents didn’t buy, and don’t tell me somebody gave you this because you didn’t, okay?  So no, nuh-uh.  We were disciplined.  We were well-disciplined.  That’s a fact.

KB:
Do you ever go back to the Eastern Kentucky Social Club reunions?
[00:14:00]
LJ:
Mm-hmm.  I go.

KB:
What is that about?
LJ:
Well, it’s about everybody that used to live in Lynch, Harlan, Benham, Hazard, Jenkins, Robinson, all those places around Harlan County.  They all go to the Eastern Kentucky Reunion.  And not only that.  People that got to know people, that went to the reunion, they liked it so well, they come, too.  Some of them got in (inaudible) and all that, most of them ain’t never stayed in Lynch or come from Harlan or none of those places, but they all enjoy it, so it’s great.

KB:
But why do that?
LJ:
Because they just getting the people that used to live there back together, you know, to see old friends and all that, and they come from California and every which where.

KB:
What was your most memorable reunions?
[00:15:00]
LJ:
Oh, well the first one they had in Cleveland, and the one we had at the Grand Ole Opry, and the one that they had down here at the Galt House, three of them.
KB:
What was the very first one like, and how did you hear about it?
LJ:
Well, they invited all us that they knew that was from Lynch to come to Cleveland.  It was in the Shaker Heights in Cleveland, and a boy by the name of [Green Smith?], they used to live in Lynch, he’s dead now, and they got together and come up with this reunion thing and got it started, and it went from there.  So it’s been going on every year.  So we’ve been to every city in the United States, I think.  We have been to them, every city.

KB:
About how many people were at the first one?
LJ:
Oh, well, the place, the first one we went to, I can’t remember the name of the place, but it was packed out.

[00:16:00]
It was packed out, and I know one of them, there was so many people the fire marshal came down.  There’s too many people in here.  (laughs)
KB:
Wow.  I think that’s such a beautiful thing.
LJ:
Yeah, and we’re going to have one in September in Cleveland, Ohio, so you can go to there, so you can see what it’s all about.

KB:
I used to come growing up as a child, until I got too cool about when I was 15 or 16, you know, and I’d be making my own plans, so I haven’t been since the Indianapolis one 10 years ago, so I’m really excited for this one.
LJ:
You going to this one?

KB:
Yes.  I will be there.
LJ:
Lord willing, I will, too, but like I said, it’s been all good.  I mean, you get to see people you haven’t seen in 10 to 15 to 20 years.  I mean, you have.  They’ll pop up one of those reunions, you know.  
[00:17:00]
And some are in the wheelchairs and all and everything.  And I remember the last one at the Grand Ole Opry, Buster and (inaudible) was there and their scooters.  They were there at the Grand Ole Opry.  That was before it flooded out.
KB:
And before I cut it off again, can you tell me again about the referees at the Lynch school?

LJ:
Okay.  Like (inaudible) and my uncle Red, they used to referee all the games, and not only that, they got some gym boys and things and had their own baseball little league teams and stuff like that, and the people supported them just like they would if they were supporting a high school game, and they go all through the county and everywhere playing ball, and they were good.  
[00:18:00]
They won and everything, you know, and stuff like that.  They ended up winning, and it was great.  We looked forward to following those little boys, you know, and things like that?
KB:
Sports was huge in Lynch.
LJ:
Mm-hmm, but a lot of them not to get nowhere, but then I heard, since the school has been torn down, on the other end up there, that they have found scholarships that was offered to a lot of Blacks that wasn’t given to them, and they found these scholarships in that school.  And I think your brother was in one of them.

KB:
You mean my dad?
LJ:
Your dad.  For football.

KB:
Where are those records at?  Who has them?
LJ:
I don’t know who’s got them, but they were found on (inaudible) the whites have them, and they didn’t have them to them.  
[00:19:00]
And I always said.  I can’t see why (inaudible) and all them didn’t get scholarships.  Those boys were good.  (inaudible) JD and Agus and all them, why they didn’t get a scholarship.  They were good.  Jim Curtis.
S:
Yeah, your uncle especially, Smoky Brown.

LJ:
Yeah, Smoky and Jim Curtis and all them, why they didn’t get a scholarship.  I didn’t understand that.  But honey, somewhere down the line, they got picked over, and then who knows what happened to them.  Mm-hmm, that’s right.

KB:
What’s that nickname thing about?
LJ:
Well, they just give everybody a nickname.  They hung one on everybody.  That’s when I said, my two, I would never give them a nickname.

KB:
Did you have one?
LJ:
Oh, yeah, I had one, too.  I dare not say, but I had one, too.  Uh-huh.  It was pretty close to my name.

[00:20:00]
But I didn’t like it.  Mm-hmm.  (inaudible) It was Len, okay?  He won’t fix it.  (laughter)
KB:
That’s so funny.  You all have some history with you.
LJ:
Yeah, we do.  I tell you.  And I remember, my uncle, when he was in the coal mines, he would come home from work, and he knew we was there, and then when we see him coming up that hill, coming home from work early in the morning, around about eight o’clock in the morning, we just break out the door running toward him to hug him, you know, and everything, and hold his hand on the way back to the house, and we would get his bucket, his lunch bucket.  And you know, he would drink all his coffee but a small amount, and he would save us some of that coffee, so we could drink it the next morning.

[00:21:05]
KB:
As kids y’all would like that?
LJ:
As kids, and a piece of sandwich.  He would never bring the bucket home empty, and he always had some for us to have.  And we thought it taste so good because it come out of his lunch bucket.  (laughs) I mean, the mind of a child and the love of a parent.  And see, he raised me because my mom died.  Him and my aunt, we lived with them, and my brother, but he was such a good man.  He always looked after us, always until he died, him and my great-grandmother.  In fact, my whole family because we were like little motherless children to them, you know.  So it was just great.

[00:22:00]
And like I said, we had to have the lunch bucket.  We did.  And here we come stepping up holding his arm, my brother on one end, and me on the other, holding his arm, and my brother had the lunch bucket, and we couldn’t wait to get in that house and get us a cup so we could get the -- (laughs) it wouldn’t be that much, but such as it was, we had it.  It was god.
KB:
In your heart, where is home for you?
LJ:
Lynch.  
KB:
You’ve been in Louisville for 30 years.
LJ:
Yeah, but Lynch will always be home to me, always.  You know, people that’s from the city tend to think because we’re from the Appalachian Mountain, we’re just a bunch of hillbillies, but we’re not hillbillies, honey, but up there in that mountain, I’m proud to be from the mountain.  I’m proud of my learning, my teaching, my training, my everything that I learned from up there.  
[00:23:00]
And then one day, I says to a lady, in fact, people never thought Blacks lived up there, and they never thought that they had it good up there, but we had it good.  We had beautiful homes and everything up there, and you’re still (inaudible) to that.  And we had beautiful churches and whatever have you, and I tell you, there was so much love there, and I never will forget it.  But back home, Lynch is the home for the kids that were raised there, and you couldn’t find a better place.  And one day, a lady asked me here, and I always know what to say.  She said, where are you from?  I said, I’m from the Appalachian Mountains.  I’m from Lynch, Kentucky, and she told me, I was telling a lie.  She says, the fact is, you don’t sound like no hillbilly.

KB:
Now do you identify as being Appalachian?
LJ:
Oh, well, I imagine so since we were on the Trail of the Lonesome Pine.  That’s where we are.  
[00:24:00]
Where we lived was on the Trail of the Lonesome Mile where Daniel Boone traveled, and all up around there and through the mountains and the Kingdom Come State Park and that trail going up in the park and whatever have you, so you know, I consider like Lynch, Benham, Cumberland, and Appalachia and Big Stone, I consider all that the Appalachian, wouldn’t you, sister?  Appalachian, yeah.  See, where I can understand, there used to be Indians up in that area, too, didn’t they?
KB:
A lot of Cherokee.
LJ:
Cherokee, mm-hmm, but you know, funny you say that.  When we used to go visit my grandmother, she used to play with us like this, and that lady was up in age.

[00:25:01]
She’d be running around and having us playing and going on, you know?  And then when she would call us sometimes, she’d say, hey, you little Cherokees.  She said, come in here.  She always called us little Cherokees, and I never paid it too much attention, but I always had a thing about Indians.  And always something about that drum beat always impressed me.  And then I even bought a book about the Indians and pictures about Indians and different things.  When we went to Smokys, it was on the reservation and they were dancing, and some of us danced with the Indians, and then the year before last, we went to Saskatoon, Saskatchewan, Canada, so we were on a reservation.
[00:26:00]
I was out there and everything, and then they done a lot of stuff and took us to a whole lot of different things, and they talked about a lot of the Indian wars and everything.  Then they had a dance, and they said, anybody want?  And I danced with them.  I did.  I got up and danced, and I was able to dance with them, with their dance.  Never practiced anything with them.
KB:
You had a soul connection.
LJ:
I do have a soul connection with the Indians, I do.  So then I asked my aunt the last time I went to visit.  This is my mother’s baby sister, and she’s way up in age now, and I said, why’d grandmother always call us Cherokees?  And she said, you don’t know?  I said, no.  That’s why I’m asking you.  And she said, because you all are in the Indian family.  That’s what she told me.

[00:27:00]
KB:
Now where was your grandmother living?
LJ:
Back in West Virginia.  She migrated over there.  She’s been in several places, but my grandmother, she was your complexion, but she had blue eyes.  She did.  She really did, and I met over in Israel, those Black queens and kings and things, a lot of them were dark-skinned with blue eyes, mm-hmm, sure do.  But she told me that last time I was over there to visit her because I asked her.  She always called us Cherokees, little Cherokees coming in.  She did.  And then when I went to the prom one time, this couple was dressed as an Indian, and I was, too.  I sure was, and they took our picture.  I had them pictures.  I don’t know where they’re at now, but he had them, and I was itching to get it from (inaudible)

KB:
It’s a picture of you dressed up.  How are you dressed in the picture?
[00:28:00]
LJ:
As an Indian, yeah.  I had the hair, and I had the whole outfit.

KB:
If I ever come across the picture, I’ll make sure to send you a copy.
LJ:
Please, yeah.  I was dressed that way, and Ms. [Coleman?], too.  That’s Coleman’s wife, but she had that pretty long pretty hair, and she had us braid it, and (inaudible) just like Indians.  And then when I went to West Virginia State, Daisy used to ask me, was I from another country?  What nationality was I?  And I said, same one you are.  And they said, well, you don’t look like it, but I was.  Yeah.  But it’s evidently something in our background.

KB:
Yeah, there’s a lot of mixture in my family.
[00:29:00]
LJ:
There sure is.  I tell you.  It’s something about those Indians, honey.  I love them.  I really do.  I even donate to them.
KB:
Really?
LJ:
Mm-hmm, sure do, to that tribe.  Sure do.

KB:
Oh, and I want to give you the opportunity, since the oral history becomes a historical document, is there anything that you’d like to just say to the future generations, a little word of wisdom or whatever?
LJ:
Yeah.  I would like to say that being that we’re from the Appalachian Mountains and we were all raised there and everything and our parents and whatever, never to be ashamed of the mountains and the people from the mountains because it was some good there.

[00:30:00]
And a lot of the families come from there, and if you ever were there and learned the history of the coal miners and all the things that they made possible for us today, made possible for you today, so just always remember them, you know, and honor them because they went out of their way to make things possible for us, and there was nothing that they wouldn’t do for us.  So as a young person, just take one day at a time and think about your future and learn all you can because whatever’s in your head, can’t nobody take it out.  So try to get as much education as you can in your head.  Once you get it, don’t worry about what’s in the book.  You get the book in your head.  Then nobody will ever be able to erase it.  And somewhere down the line, you’ll be able to use it, okay?
[00:31:00]
KB:
That’s right.  That’s what I’m talking about.  Okay.  So just like the previous tape, do you give me your permission to also archive this part two of this interview?
LJ:
I do.

KB:
Okay, thank you, Ms. Lena.
LJ:
Thank you.

[End of Part 2]
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